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 المستخلص

البشارة في السنَّة النبويَّة )دراسة موضوعية( الباحث: نايف بن عبيد الله بن عزيز الشيخ. 

المشرف: د. مسعود بن محمد القحطاني البشارة من المواضيع التي زخرت بها كتب السنَّة، 

وموضوعها له صلة وثيقة بحياة الأمة لاسيما في هذا الزمان الذي كثرت فيه الفتن وساد فيه 

شيء من الإحباط واليأس نتيجة ضعف تمسكها بدينها وتكالب الأعداء عليها، مما يجعل  الناس

الحاجة ماسة إلى بعث روح الأمل في الأمة وتخليصها من عوامل اليأس والقنوط، وزيادة ثقتها 

بدينها، وتنشيط همم إفرادها وربطهم بالكتاب والسنَّة ليعود لها عزتها وسابق مجدها. ولقد رأيت 

 التطرق لموضوع البشارة فيه خدمة للسنًّة النبويًّة ونشرها بين النَّاس، وربط لأفراد الأمة أنَّ 

، وفيه إبراز لمعالم الدين وبيان شموله لجوانب الحياة الإنسانية، وبيان  > بدينها وسنَّة نبيها

هذا المنهج في المنهج الرباني والنبوي في إيصال الخير للناس، وإفادة للدعاة في انتهاج وإتباع 

تبليغ الدعوة. لهذه الأسباب تطرقت لهذا الموضوع متناولاً أهم جوانبه، فقد بدأت هذه الدراسة 

ببيان مفهوم البشارة، وأنواعها، وأدلة مشروعيتها، وفوائدها، وآدابها، وأحكامها وأهميتها من 

ي تبليغ رسالة حيث كونها منهج رباني، وصفة من صفات القرآن، ووسيلة من وسائل الرسل ف

ربهم. ثم تطرقت لموضوعات البشارة، وموقف المسلم من نصوصها، وكيفية التعامل مع تلك 

من خلال نصوص  > النصوص، والتطبيق العملي لها. وأوضحت المخصوصون ببشارة النبي

البشارة في السنَّة النبويَّة. وأوردت أحاديث البشارة ما استطعت مما ورد في الكتب التسعة، 

تصراً على الصحيح منها مما صححه أهل العلم، وقسمتها إلى ثلاثة مباحث، مبحث خاص مق

بأحاديث البشارة في الحياة الدنيا، وآخر لأحاديث البشارة في الآخرة، ومبحث ثالث للأحاديث 

الواردة في البشارات الخاصة، مع إيراد بعض التعليقات والفوائد وأقوال أهل العلم المتعلقة 

ث. وختمت الدراسة بخاتمة اشتملت على أبرز النتائج التي توصلت لها من خلال التطرق بالأحادي

للموضوع. والله أسال أن يرزقنا وإياكم العلم النافع والعمل الصالح وأن يجعل أعمالنا خالصة 
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ANNUNCIATION IN THE SUNNAH 

 

Abstract 

Annunciation in the Sunnah (objective study) The Researcher: The Supervisor: Nayef 

bin Obaidullah bin Aziz Al - Sheikh. Dr. Massoud bin Mohammed Al - Qahtani. 

Objective: Glad tidings are among the topics which Sunnah’s books abound with. 

This topic is closely linked to the life of the Islamic nation, especially in this time 

which is full of afflictions and in which Muslim people are frustrated and despaired 

because of their weak adherence to their religion and the fierce hostility of their 

enemies. Therefore, it is urgently needed to raise the spirit of hope in the Islamic 

nation, rid them of the factors of hopelessness and despair, increase their confidence 

in their religion, revitalize their energy, and link them to the Holy Quran and Sunnah 

to restore the honor and former glory of the Islamic nation. I have seen that addressing 

the topic of glad tidings serves the Prophetic Sunnah, spreads it among the nations 

members, and links them to their religion and the Sunnah of their Prophet, 

Mohammed (PBUH). It also contains a clear indication of the characteristics of 

religion and its comprehensiveness of the aspects of human life. Accordingly, I have 

touched upon this topic, tackling its most important aspects. I started this study by 

explaining the concept of glad tidings, their types, the evidence of their legitimacy, 

their benefits, their ethics, their provisions, and their importance in terms of being as a 

divine way, as one of the characteristics of the Holy Quran, and as one of the means 

of Messengers of Allah in conveying His message. Then I addressed the subjects of 

glad tidings, the Muslim’s attitude towards their texts, how to deal with those texts, 

and their practical application. Furthermore, I illustrated who are the people 

privileged by the glad tidings of the Prophet (PBUH) through the texts mentioning 

them in the Sunnah. I adduced the hadiths of glad tidings, which are contained 

 

 

 


